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LETNIK 12 ŠTEVILKA 8 2IRI, 15. AVGUSTA 1973 

Pred petindvajsetimi leti Poslovni rezultati 
15. a v g u s t a  1948 j e  b i l a  

s v e č a n a  o t v o r i t e v  n o v e  
t o v a r n e  š p o r t n i h  č e v l j e v  
ALPINA v ž i r e h .  

T o v .  F r a n c  L e s k o v š e k -
L u k a  j e  o b  n a v z o č o s n o s t i  
g r a d i t e l j e v ,  v i s o k i h  go
s t o v  i n  d o m a č e g a  prebi
v a l s t v a  o d p r l  t o v a r n o  i n  
j o  p r e d a l  n a m e n u .  

G r a d n j a  j e  t r a j a l a  16 
m e s e c e v .  T e d a j  j e  b i l o  za
pos lenih  p r e k o  400 de
l a v k  i n  de lavcev .  

V k r a t k i  s l i k o v n i  kro
n i k i  v i d i m o  k o m i s i j o  i z  
L j u b l j a n e ,  k i  j e  določi la  
l o k a c i j o  n o v e g a  n a j p o 
m e m b n e j š e g a  g o s p o d a r 
s k e g a  o b j e k t a  v 2 i r e h .  
S l e d i j o  f a z e  g r a d n j e  i n  
n o v a  t o v a r n a ,  k i  j e  v na
s l e d n j i h  let ih  d o b i l a  i m e  
ALPINA. 

S r e b r n i  j u b i l e j  vseli
t v e  v n o v o  t o v a r n o  j e  
eden n a j p o m e m b n e j š i h  
d o g o d k o v  v zgodov in i  
p o d j e t j a .  Za t e d a n j e  nad
v s e  p o ž r t v o v a l n o  delo,  
u d a r n i š k o  d e l o  i n  odpo
v e d i ,  s e  v s e m  gradi te
l j e m :  b i v š i m  i n  s e d a n j i m  
č l a n o m  k o l e k t i v a  zahva
l j u j e m o .  Gradi l i  s o  ta
k r a t ,  k o  j e  b i l o  n a j t e ž j e .  
N a m  s e d a j  j e  l epo .  Sado
v i  ž u l j e v  i z p r e d  25 l e t  s o  
m n o g o k r a t n i .  Z a v e d a j m o  
s e  t e g a  i n  k o  n a s  j e  ž e  
č e z  1500 d e l a v k  i n  delav
c e v  g r a d i m o  p r i h o d n o s t  
p o d j e t j a  š e  z v e č j i m  opti
m i z m o m .  

25 l e t  ze lo  h i t r o  m i n e .  
I .  R .  

v prvem 
polletju 1973 

Prvo polletje j e  za nami. 2e  
sami predpisi zahtevajo, da 
sestavimo obračun oziroma 
ugotovimo uspehe za to ob
dobje. Seveda j e  to Se soraz
merno kratica doba za posta
vitev realne ocene poslova
nja, kl jub temu pa potr juje  
naša predvidevanja, da v le
tošnjem letu zaradi zaostri
tev tržnih razmer ne moremo 
pričakovati finančega uspeha, 
kot smo ga dosegli v pretek
lem letu. 

Iz poslovnih poročil tehnič
ne in prodajne službe povze
mam kratek sestavek: 

Proizvodnja 
v prvem polletju j e  bilo 

proizvedenih 762 parov obu
tve več po količini, vrednost
no pa Je bil presežen plan za 
3,1 °/o. V drugem polletju lah
ko pričakujemo večji preseg 
plana po vrednosti, ker se bo
do v tem obdobju izdelovali 
Jesensko-zimskl artikli, v ka
terih j e  vdelanega več mate
riala in kar predstavlja tudi 
večjo vrednost. Ce specifici
ramo proizvodnjo lahko ugo
tovimo, da smo za smučarsko 
in gojzer izdelano obutev iz
polnili plan v prvem polletju 
za 99,4 %, za lahko obutev p a  
smo ga presegli za 0 3  %. 

V primerjavi z Istim ob
dobjem leta 1972 smo količin
sko proizvedli manj za 7 %, 
vrednostno pa več za 32,7 %. 
Porast vrednosti proizvodnje 
napram količini Je večji tudi 
zaradi podražitve materiala. 
Pri izdelavi smučarske In goj
zer obutve ter pri Izdelavi 
sandal smo v primerjavi s 
preteidlm letom opazili pa

dec, medtem ko smo pri Izde
lavi navadno obutve beležili 
precejšen porast proizvodnje. 
Ta sprememba j e  pogojena s 
strani tržišča, predvsem ru
skega Izvoza, k j e r  j e  bila le
tos napram preteklemu letu 
očitna prestruktura naročil 
na račun sandal. Proizvodnja 
v prvem poletju Je zahtevala 
precej več vloženega dela 
predvsem zahtevne podplatne 
izdelave (plato), kot v istem 
obdobju leta 1972. Precej te
žav j e  imela proizvodnja tudi 
zaradi nepravočasno nabav
ljenih materialov in kratkih 
izdobavnih exportnlh rokov. 
To nas j e  prisililo, da smo 
razbili planiranje že k l jub  
majhnim količinam po artik
lih in s tem dosegli manjšo 
storilnost In slabšo kvaliteto. 

Prodaja 
Prodaja na domačem trži

šču j e  v prvih mesecili letoš
njega leta padla. Tako smo 
v februarju in marcu prodali 
v maloprodajni mreži ne sa
mo količinsko temveč tudi 
vrednostno manj  kot v letu 
1972. V drugem tromesečju j e  
prodaja na domačem tržišču 
bolj  zaživela in smo zamuje
no nadoknadili. Na splošno j e  
konjunktura na jugoslovan
skem tržišču v upadanju, 
vendar opažamo, d a j e  naša 
obutev, predvsem poletna do
bro sprejeta na tržišču. Da 
smo spomladansko sezono ta
ko slabo zaključili, j e  bila 
precejšnja krivda tudi v tem, 
ker Je proizvodnja mudila, 
pri nekaterih modelih več 

(Nadaljevanje na 2. str.) 
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Razgovori v S S S R  
žene količine iz Jugoslavije 
okrog 40 zimske obutve, to 
Je škornjev iz pravega kvali
tetnega usnja in Se približno 

Med 18. in 30. junijem 1973 
s o  bill v Moskvi razgovori o 
izvozu obutve v Sovjetsko 
zvezo leta 1974. Ob te j  priliki 
Je bil opravljen Izbor obširne 
kolekcije, k i  so Jo predložili 
jugoslovanski proizvajalci. V 
kolekcijah Je bilo predloženih 
preko 2300 dobro pripravlje
nih vzorcev. 

RAZNOEXPORT (to Je 
uvozna firma za Sovjetsko 
zvezo), njegove komisije ter 
poslovodje posameznih baz za 
preskrbo z obutvijo so bili s 
kolekcijo zelo zadovoljni, 
ustrezala Je njihovim zahte
vam glede na vrsto In kvali
teto obutve. 

25. junija so njihovi poslo
vodje baz vseh Sovjetskih re
publik že zaključili z Izborom 
in naročili. Ko smo analizirali 
odbrane vzorce posameznih 
tovarn, smo ugotovili, da se 

tudi zahteve potrošnikov v SZ 
Iz leta v leto bol j  približujejo 
zahtevam zahodnoevropskih 
potrošnikov glede na modne 
zahteve in uporabnosti obut
ve, seveda če izvzamemo nji
hove posebne zahteve po zim
ski  obutvi glede na njihove 
klimatske razmere. Z obiski 
vedno večjega števila turistov 
iz zahodne Evrope Je danes 
že tudi ruski potrošnik dobro 
spoznal modo v svetu. 

SZ uvaža obutev iz prene-
katerlh vzhodnih držav, le 
manjše količine pa z zahoda. 
Najboljšo in najmodernejšo 
obutev zahtevajo In hočejo 
kupiti prav od Jugoslovanskih 
proizvajalcev. Iz ostalih 
vzhodnoevropskih držav uva
žajo velike količine standard-
dne obutve za najširši krog 
potrošnikov. Letos so že pri 
prvih razgovorih zahtevali, da 
morajo dobiti od skupno uvo-

Poslovni rezultati... 
(Nadaljevanje s 1. str.) 

kot za mesec dni. Prodaja na 
domačem tržišču j e  bila do
sežena po parih 100 %, po 
vrednosti pa j e  večja za 18,1 
odst. napram Istemu obdobju 
preteklega leta. Povečanje po 
vrednosti Je doseženo največ 
zaradi višjih cen materiala 
in s tem tudi maloprodajnih 
cen obutvi. 

Ostali f inančni  
pokazatelji  

Pri analizi poslovnega uspe
ha za prvo polletje smo ugo
tovili, da smo dosegli za 1 % 
nižji celotni dohodek v pri
merjavi z Istim obdobjem 
preteklega leta. Na to zmanj
šanje celotnega dohodica j e  
prav gotovo v največji meri 
vplival manjši Izvoz v letoš
njem letu. V prvem polletju 
smo dosegli plan Izvoza po 
količini le za 31 %, po vred
nosti pa za 35 %. Prodaja pla
stičnih smučarskih čevljev j e  
v upadanju, poleg tega pa  
nam Je Inozemski kupec stor-
nlral večji del naročila, k i  
smo ga pripravili za dobavo 
v prvem polletju. Upamo, da 
bomo to količino uspeli pro
dati v drugem polletju, delno 
pa bomo Izpad smučarske 
obutve nadoknadili z Izvozom 
lahke obutve. 

V maloprodajni mreži se Je 
celotni dohodek povečal za 
18 dohodek pa za 9 H. Na 
procentualno nižji porast do
hodka napram celotnemu do
hodku j e  vplivalo precejšnje 
znižanje obutve v tem ob
dobju. 

Iz gornjega j e  razvidno, da 
smo dosegli nižji celotni do
hodek oziroma nekoliko slab
ši finančni rezultat. Glede na 
to, da so nekateri materialni 
stroški, prav tako tudi pogod
bene in zakonske obveznosti 
porastle, smo tako v tovarni 
kot v maloprodajni mreži 
ustvarili manj  ostanka do
hodka, seveda pa Je treba 
upoštevati, da Je amortizaci
j a  za celotno podjetje porast-
la kar za 27 % napram iste
mu obdobju preteklega leta. 

Poudariti moramo, da j e  obi
čajno v našem podjetju dru
go polletje uspešnejše In to 
predvsem zaradi sezonskega 
značaja prodaje Izdelkov. 
Kljub temu pa se ne smemo 
zanašati na omenjeno dejstvo 
ampak skušati vplivati na iz
boljšanje poslovnega uspeha. 
Predvsem j e  naša največja 
naloga znižati zaloge na opti
malno višino. To pa ne samo 
zaradi predpisov o Investici
jah, v katere lahko vlagamo 
sredstva le v primeru, da po
krivamo poprečne zaloge z 
lastnimi sredstvi oziroma dol
goročnimi krediti temveč tu
di zaradi tega, da bomo iz
boljšali likvidnost. Zaradi ve
likih potreb po uvozu repro-
materiala moramo Izločati pri 
Narodni banki oziroma naši 
poslovni banki velike vsote 
denarja, medtem ko j e  prav 
tako potrebno redno mesečno 
rezervirati sredstva za dvig 
osebnih dohodkov In porav. 
navo obveznosti do družbene 
skupnosti. Tako nam primanj
kuje  sredstev za poravnavo 
dolga domačim dobavite
ljem. 2e  v preteklem letu 
so se predpisi glede likvidno
sti zaostrili. Za vse starejše 
terjatve nad 90 dni Je potreb
no zmanjšati dohodek oziro
ma izvršiti za tekoče leto 12 
odstotni odpis. 

Vsa podjetja skušajo ome
jiti  odpis terjatev na mi
nimum, zato redno ter ja jo  
oziroma grozijo s tožbami za
radi neplačanih dolgov. Da b i  
na&lm dobaviteljem tudi v 
bodoče no bilo potrebno od
pisovati na račun dolgov Alpi
ne Je nujno, da poskrbimo za 
boljšo likvidnost našega pod
jetja,  kar pa bomo prav go
tovo dosegli z znižanjem za
log. Nujno Je, da v bodoče Se 
v večji meri usmerimo vse 
svoje sposobnosti v spremi
njajoče pogoje tržišča. Pred 
nami j e  Se naJizdatnejSa se
zona za domačo prodajo, za
to smo prepričani, da bomo 
ob koncu leta lahko potrdili, 
da so bila naša prizadevanja 
uspešna, 

Ana STRLIC Trije modeli Iz kolekcije za SSSR: salonka, sandala In škorenj 

10 % škornjev Iz umetnega 
materiala. 

Kolekcija, ki Jo j e  predlo
žila Alpina, j e  bila sorazmer
no dobro pripravljena, pred
vsem preračunani kroji  in 
podplatne izdelave. Po možno, 
stih pa bi  j o  tudi lahko po
stavili na drugo aH tretje me
sto, s a j  smo na naše modele 
prejeli preko 600.000 parov 
naročil od poslovodij ruskih 
baz, kl jub temu, da imamo 
glede na zahodni izvoz pravi
co izvoziti v letu 1974 v SZ le 
325.000 parov razne obutve. 
Zato smo morali pozneje koli
čine zmanJševaU, nekatere 
manj  zanimive grupe vzorcev 
pa smo celo IzločiU iz kolek
cije. 

Posebno boleča točka teh 
razgovorov so bile reklamaci
je. Prikazan so nam statistič
ne podatke reklamacij za ne
k a j  let nazaj: leta 1971 j e  ime
la SZ od uvožene obutve ne 
glede na poreklo obutve 1,8 % 
reklamacij. Od tega pri obu
tvi, uvoženi iz Jugoslavije 
2.8 %. Leta 1973 j e  bilo sku
p a j  od vse uvožene obutve 
1.9 % reklamacij, od tega pt i  
obutvi, uvoženi iz Jugoslavije 
3,8 %. V prvih petih mesecih 
leta 1973 pa Je skupen % re
klamirane obutve že preko 
2 <И), samo Jugoslovanske obu
tve pa že preko 4,7 %. Nekate
rim tovarnam so manjše par
ti je  vmlU v celoti, v drugih 
primerih pa tudi do 50 % do
bavljenih količin. Odločno so 
se postavili na stališče, da bo
do vsako partijo, v kateri bodo 
našli njihovi kontrolorji več 
kot 100 parov obutve z napa
kami, smatrali kot masovno 
reklamacijo, kar bi pomenilo 
vrnitev celotne pošiljke. Zah
tevali so tudi izključitev petih 
ali šestih tovarn, ki so poši
ljale najslabšo obutev v zad
njem letu, z liste Izvoznikov 
za SSSR. Poleg kritike na kvaliteto 
jugoslovanske obutve so le 
priznali, da se Jugoslovanska 
obutev dobro prodaja In da 
j e  glede na modo in kvalite
to le Iskana. 

Ml smo jim trdili In j ih  
prepričevali, da Je pač pri 
modni obutvi vedno večji rl-
zlko, kajti  uporabljajo se no
vi materiali, nove barve, novi 
podplati, ki so često za njlho. 
ve vremenske razmere pri nas 
premalo preizkušeni in s tem 
Je tudi možnost večjih rekla
macij, kot pa pri standardni 
obutvi, katero uvažajo Iz Če
ške, Romunije, Bolgarije itd. 

Zahtevali so poostritev kon
trole s strani Centrotekstlla, 
od tovarn — proizvajalcev pa 
bodo zahtevali bonifikacijo za 
vso nošeno obutev, k |  bo vr
njena s strani potrošnikov v 
roku 60 dni. 

Samo zaradi odlepljenja In 
pokanja laka Je bilo že v pr
vih petih mesecih leta 1973 vr
njeno okrog 90.000 parov obu
tve v Jugoslavijo, to j e  pri
bližno 15 vagonov. 

Iz navedenega lahko sklepa
mo, da se Je položaj zaradi 
številnih reklamacij, oziroma 
poslabšane kvalitete Jugoslo
vanske obutve resno zaostril. 
Morali bomo tudi v Alplnl 
kl jub temu, da za sedaj  po 
oceni kupca Se nismo med 
najbsiabšiml, v proizvodnji 
bol j  paziti na kvaliteto In Iz
gled obutve. Anton KLEMENCIC 



70 let Peka 
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Tovarna obutve PEKO je 14. julija slavila visoki jubilej, 70-Ietnlco. Tako j e  PEKO med številnimi proizvajalci obutve v Jugo
slaviji najstarejši in obenem tud] med najuspešnejšimi. 
Z najsodobnejšo teiinologijo proizvaja letno preko 2 milijona parov obutve. Dosega izredno lepe uspehe pri Izvozu na zahodna 
in vzhodna tržišča. Ima 111 prodajaln po Jugoslaviji, k jer  proda preko milijona parov obutve. 
Posebno vidne uspehe j e  Peko dosegel z organizacijo proizvodnje sestavnih delov obutve: gumama, usnjama, PU podplati. 
PEKO j e  sodobna industrijska tovarna obutve In sestaraih delov, ki s svojim poslovanjem dosega vrh v naši branžl. 
2500-£Ianskemu kolektivu Iskreno čestitamo za visoki jubilej in mu želimo š e  veliko delovnih in poslovnih uspehov. 

I. REJC, dipl. oec. 

20 let Planike 

Industrijski kombinat PLANIKA j e  14, julija praznoval svoj  20-letni jubilej. 
Izreden vzpon, od nerazvitih začetkov do današnje razsežnosti, dokazujejo velild delovni uspehi In rezultati poslovanja. Sedaj 
šteje kombinat 2000 zaposlenih z dnevno proizvodnjo 9000 parov obutve, V Izdelavi športne obutve dosega Planika evropsko 
proizvodnost, v ostalih skupinah pa vrh v jugoslovanskem merilu. Zadnja leta j e  največji Izvoznik obutve na zahod. Izredno 
veliko pa izvaža tudi na vzhod, Pianiica Ima 127 prodajaln po Jugoslaviji. Naglo š l r j  svojo dejavnost in beleži zelo dobre po
slovne uspehe. Srednjeročni načrt podjetja kaže na velik optimizem in načrte, Id j ih ta kolektiv lahko ima po 20. letih zelo 
uspešnega dela. 
K praznovanju 20-Ietnlce kolektivu PLANIKE Iskreno čestitamo in jim želimo veliko uspehov v nadaljnjem razvoju. 

I. REJC, dipl. oec. 

Spet nova prodajalna 

Vendar 
nekaj 

optimizma 
Prvo polletje j e  za nami. 

Bilo j e  težavno kot še nikoli 
doslej. Rezultati so znani, 
niso najboljši, a po tako moč
nih nihanjih še  kar zadovo
ljivi. 

Na začetku leta prodaja ni
kakor ni stekla, tako da smo 
prvo tromesečje zaključili s 
precej manj prodanih parov 
kot leto prej.  Tudi po vredno
sti smo komaj dosegli prejš
n j e  leto. V drugem tromeseč-
j u  j e  začela prodaja hitro ra
sti  in smo ob koncu junija že 
nadoknadili prodajo po šte
vilu parov, po vrednosti pa 
smo že močno presegli lansko 
realizacijo. V jul i ju  j e  pro
da ja  toliko narasla, da smo 
res lahko optimistično razpo
loženi, s a j  j e  lanska realiza
cija presežena kar za 60,6 %, 
plan po vrednosti pa za 34,8 
odstotka. Podatkov o prodaji 
po številu parov še  nimamo, 
vendar računamo, da j e  pro
daja  po parih presežena za 
16 %. Tako, da j e  mesec 
jul i j  doslej daleč najbolj
ši. Tudi, če pogledamo pro
dajo  v 7 mesecih letos, so 
podatki kar dobri. Realizacija 
po vrednosti j e  večja za 21 %, 
plan pa j e  presežen za 13 %. 
Po prvih signalih iz prodajaln 
tudi avgusta lahko računamo 
na dobro prodajo. Res, da 
sedaj dobro prodajamo, ven
dar še vedno manjka denarja. 
Zaloge so še vedno velike in 
bodo ostale, ker proizvodnja 
za jesen — zimo že teče. 
Kljub temu, da zaloge goto
vih izdelkov za sedaj  še  ne 
bodo bistveno manjše, pa 
smo vendar le zmanjšali in 
prodali velik del tistih zalog, 
ki so bile pripravljene za po-
letno sezono. V zalogi nam 
ostaja predvsem tista obutev, 
ki čaka na sezono. 

Ivan CAPUDER . 

Samo
upravna 
kronika 
— j u l i j  1973 — 

6. 7. Gospodarski odbor 
Obravnavano nerešeno vpra

šanje čistilne naprave. Spre
jeto poročilo o konverziji kre
ditov ter o reševanju rekla
macije z našim dobaviteljem 
KRAS iz Karlovca. 

Razpravljano o situaciji v 
podjetju in zavzeto stališče, 
da moramo vsi skrbeti za 
pravilno poslovanje in osebni 
interesi ne smejo negativno 
vplivati na poslovanje podjet
ja.  Dano poročilo o prodaji 
in stroških znižanja neidoče 
obutve, ter zalog gotovih iz
delkov. 

8. avgusta smo odprli no
va prodajalno, tokrat v 
Mežici na Koroškem. Ta 
prodajalna Je že peta letos, 
tako da imamo sedaj že 57 
prodajaln. Želimo, da bi se 
tudi ta prodajalna hitro 

vključila v naše poslovanje, 
delavcem pa veliko uspe
hov in dobrega počutja v 
našem kolektivu. 

Poleg prodajalne v Meži
ci j e  naša skupina za adap
tacije obnovila v tem času 

še prodajalno v Mariboru. 
Letos j e  to že tretja adap
tacija. Toliko novih proda
jaln in adaptacij doslej še 
nismo uspeli napraviti v 
tako kratkem času. Sedaj 

lahko vidimo kako pravil
na jo bila odločitev, ko 
smo ustanovili svojo sku. 
pino za adaptacije. Želimo 
jim še veliko takih uspe
hov. 



Utrinki z dopusta - utrinki z dopusta - utrinki z do 
Dopust Jo že za nami. 

Zanimalo nas je, kako so 
ga preživeli naši delavci, 
zato smo nekaterim zasta
vili tale vprašanja; 

1. K j e  ste preživeli svoj  
dopust? 

2. K a j  vam pomeni do
pust? 

3. K j e  bi preživeli do
pust, če b i . . . ?  

4. Posebno veselo doži
vetje, ki se  ga boste vedno 
radi spominjali? 

Ana Podobnik 
1. Prevelikih načrtov ne 

delam. Letos sem imela en 
teden kolektivnega dopu
sta, zato smo ostali k a r  do
ma. Zadnji dan dopusta 
smo s i  ogledali Postojnsko 
jamo.  Presenečeni smo bili  
nad lepoto narave in z dru
žino smo s e  zadovoljni vr
nili domov. 

2. Kot mati  dopust pre
živl jam z otroki in to mi 
na jveč  pomeni. Čeprav smo 
doma, smo veliko s k u p a j .  
Za da l j š i  in bol j š i  počitek 
p a  nikakor n e  na jdeš  časa. 

2. Ce b o  v s e  po sreči, bo
m o  naslednje leto šli na  
m o r j e  ali v planine. Do se
d a j  teh možnosti nismo 
imeli. 

bil š e  sam, sem pomagal 
staršem, nato sem s i  ustva
ril družino, k i  j e  tudi po
trebovala s v o j  dom. čeprav  
s o  moj i  dohodki nizki, bo
m o  z dobro vol jo  in delom 
že zmogli. 

Delo mi  j e  vzelo precej  
časa, toda nisem si mogel 
k a j ,  da  n e  b i  za dva dni 
vse  pustil in odšel z druži
n o  v Žirovski vrh. Vs i  smo 
s e  želeli v s a j  malo sprosti
ti. Otroka s ta  nabirala bo
rovnice in tekala p o  trav:  
natih pobočjih. Z ženo sva  
pomagala njeni  materi  pr i  
raznih opravilih. 

2. Čeprav mi dopust ne 
pomeni fizičnega počitka, 
s e  sprostim in to mi omo
goča vkl jučitev v tok nor
malnega ž iv l jen ja  v t e j  ča
sovni tekmi. 

3. Dopust b i  n a j r a j e  pre
živel teden dni na m o r j u  in 
neka j  dni v hribih. 

4. Na naj lepše  doživetje 
v dopustu m e  b o  spomi
n ja l  omet hiše. Zadovoljen 
sem bil sam s seboj,  ko j e  
bila hiša gotova. 

Anica Cokan 
1. Med kolektivnim do

pustom sem lahko izkori
stila le en teden dopusta. 

počiti. Upam, da bom lah
ko naslednje leto koristila 
več dopusta naenkrat. 

3. Pred leti smo bili na  
dopustu v raznih vzhodnih 
državah, v s e  do Črnega 
mor ja .  Ce bi  imela dovolj  
denarja,  b i  n a j p r e j  prepo
tovala v s o  Evropo in nato 
obiskala š e  ostale celine. 

4. Ko človek potuje,  spo
znava vedno nove kra je,  
znamenitosti in l judi  ter 
nj ihove običaje  in tak do
pust  ni le počitek, ampak 
s e  človek mars ika j  nauči. 
Težko bi  bilo govoriti o po
sebnem doživetju, ker  j e  
vsako doživetje zase n e k a j  
posebnega. 

Slavko Kristan 
1. Cas namenjen za do

pust, sem s i  razdelil v dva  
dela. Prvi teden sem name
nil potepanju po Vzhodni 
Evropi. Z motor jem sem 
potoval v Bratislavo preko 
Maribora, Gradca, Dunaja 
in Madžarske. Med prijaz
nimi gostitelji  sem preživel 
n e k a j  nepozabnih dni, na
to pa  sem s e  vrnil domov, 
k j e r  s ta  me čakala cement 
in apno. 

Franc Eržen 
1. Med dopustom sem 

nadaljeval  z g radn jo  hiše. 
2 e  22 let delam v Alpini, p a  
mi  čas in finančne možno
st i  š e  niso dopuščale dopu
s t a  na  m o r j u  ali v hribih, 
čeprav s i  g a  želim. Ko sem 

Z družino sem s e  odpravila 
na  potepanje p o  Sloveniji. 
Obiskali smo n e k a j  znan
cev in sorodnikov. Kopali 
smo s e  na  Bledu, Bohinju 
in tudi na m o r j u .  

2. Ce imaš le teden dni 
dopusta, s e  ne moreš od-

FischresUS^'  ' i 

Parks 
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Zanimivo Je potovati. Tudi Slavko Kristan se tega zaveda In 
želi spoznati čimveč novih krajev. Njegov »dvokolesnl konji
ček« mu pri tem pomaga. 

drugemu, pr i ja te l j sko  po
zdravita z dvigom roke in 
si s tem zaželita srečno pot. 

Malči Kogovšek 
1. Osem let j e  že minilo, 

odkar smo bili zadnjikrat  
na  dopustu na mor ju .  Le
tos s e  nam j e  izpolnila že
l ja ,  da  preživimo dopust v 
našem počitniškem nase
l j u  Zlatorog v Umagu. 
Otroka s t a  bila zelo ne
strpna in težko s t a  čakala, 
k d a j  bodo prišle tiste ob
l jubl jene počitnice in z nji
mi  kopanje.  

Ko smo s e  odpeljali iz 2i-
rov, j e  lilo kot iz škafa,  na
š e  navdušenje s e j e  k a r  ma
lo poleglo. Toda bol j ,  k o  
smo s e  bližali mor ju,  lepše 
j e  bilo tudi vreme in k o  
smo prispeli v Umag, j e  že 
s i ja lo  sonce. Med borovci 
smo hitro našli hišico, ne
k a j  trenutkov kasneje  smo 
že bili n a  plaži. Morje  j e  
bilo pri jetno toplo, tako da 
s t a  otroka hotela biti k a r  
napre j  v vodi. Ko sem za
plavala, sem pozabila na  
vse  skrbi,  hotela sem s e  res  
odpočiti in sprostiti. Z do

Francu Erženu j e  potekel dopust delovno. Stara hiša, ki j o  vidimo na sliki j e  podrta in pro
stor splanlran, nova (zraven stare) pa ima ometano fasado. K a j  nI laliko zadovoljen? 

2. Dopust m i  pomeni psi
hično sprostitev, ne spoči-
j e m  p a  s e  v tistem pravem 
pomenu besede. 

3. Rad s e  bom spominjal  
vožnje z motorjem. Naj
lepše pr i  vsem tem p a  je,  
da  s e  dva  nepoznana vozni
ka, k o  drvita  drug  nasproti 

Poleg dopusta na morju Je bila družina Malči KogovSek tudi 
na krajših izletih. 



pusta - utrinki z dopusta - utrinki z dopusta - utri 
pustom v Umagu s m o  bili  
zelo zadovoljni; hrana  j e  
bila dobra, p a  tudi v reme 
nam j e  bi lo  š e  k a r  naklo
njeno.  

Janez Bekš 
1. v glavnem sem dopust 

preživel doma. Udeležil p a  
s e m  s e  izleta v Kumrovec 
in n a  Mangart.  Povsod j e  
bi lo lepo, na j lepše  p a  ta
krat,  k o  sem s e  povzpel n a  
Triglav in s e  j e  v lepem 
vremenu odprl  razgled n a  
v s e  strani.  

2. Dopust m i  pomeni ob
dobje,  k o  ni  t reba k a r  na
p r e j  gledati na  uro.  In po
čitek? Odpočijem s e  le de
loma, s a j  s e  nabere  toliko 
stvari,  za katere  m e d  letom 
ne  n a j d e š  časa, d a  b i  j i h  
napravil.  

3. Če ne  b i  cene bi le  tako 
poskočne, b i  veliko potoval. 
Slovenijo b i  s i  ogledal po-
dolgem in počez. Tako p a  
s m o  p o  večini doma. 

4. N a j b o l j  vesel  sem ta
krat,  k o  j e  v s a  družina 
zbrana doma in to j e  naj
večkrat  le  m e d  dopustom. 

sem preživl jal  v krogu svo
j ih  pr i ja te l jev .  

2. Dopust m i  pomeni 
kra tkotra jno  odmaknjenost  
o d  vsakdanjega  dela in 
skrb i .  Seveda p a  s e  m e d  
dopustom tudi odpočijem. 

3. Dopust b i  preživel v 
planinah, s svo j imi  pri jate
l j i .  

4. Posebnega doživetja, k i  
b i  s e  g a  vedno r a d  spomi
n j a l  med dopustom ni bilo. 

Marija Čadež 
— obrat Gorenja vas 

1. Dopusta s e  v s i  veseli
mo, včasih že  k a r  n e k a j  
mesecev p r e j .  Takrat  s e  
človek otrese vsakodnevnih 
skrbi,  k i  g a  s p r e m l j a j o  n a  
delu v tovarni. Z m o j i m  
dopustom se  ne morem po
hvaliti.  Nisem g a  preživela 
ne  n a  m o r j u ,  ne  v hribih. 
Le en dan sem preživela n a  
m o r j u ,  toda t a  dan m i  b o  
ostal v toliko lepšem spo
minu. Namenjeni s m o  bili  
v Ankaran, tam p a  nam 
plaža ni bi la  k a j  preveč 
všeč, zato s m o  s e  odločili 
za  Fieso. Sončili in kopali 
s m o  s e  d o  poznega popol-

Matevž Pečelin 
1. Letošnji  dopust  sem 

preživel v hribih, razočara
lo  m e  j e  l e  izredno s labo 
vreme. Obiskal sem Jalo
vec, Prisojnik, Razor in 
Krn. 

2. Med dopustom poza
bim na vsakodnevne skrb i  
in s e  sprostim. 

3. Ce b i  imel čas  in de
nar, b i  dopust  izkoristil za 
potovanje  p o  svetu. 

4. Veselih dogodkov j e  
bilo veliko, n a j r a j e  p a  s e  
b o m  spominja l  nepričako
vanega s r e č a n j a  s starimi 
znanci. 

Nada Benčina 
Obrat Col 

1. Dopust sem preživela 
k a r  doma n a  kmeti j i .  Gra
bili s m o  seno, zvečer p a  
s m o  s e  zbrali pred hišć  o b  
pesmi, glasbi  in s ladki  kap
ljici.  Ko  p a  j e  bi lo seno že 
posušeno, s m o  s e  včasih 
odpeljali  na  m o r j e .  

2. Dopust mi  pomeni pla
čilo za celoletno delo. Del
no s e  res  odpočijem, s a j  

t 

»Povsod Je bilo lepo, najlepSe pa takrat, ko sem se povzpel na Triglav,« pravi Janez Bekš, 
ki zelo rad planlnarl. Na sliki: Na vrhu Jalovca — Janez Bekš prvi spredaj 

Takrat  s e  lahko posvetim 
otrokom in m e d  n j i m i  j e  
vedno k a j  takega, k a r  te  
razvese l ju je  in navdušuje .  
Takih trenutkov s e  zelo r a d  
spominjam.  

Albin Šifrar 
1. Dopust sem preživel 

doma o b  delu, večere p a  

dneva. Vračali  s m o  s e  pol .  
ni dobre  vol je,  nekateri p a  
tudi opečeni. 

Edino to  j e  bi l  zame dan, 
k o  s e m  bila  zares prosta.  
Doma imamo kmeti jo,  tako  
d a  j e  t reba  vedno k a j  dela
ti. Toda dopust  j e  le  do
p u s t  in k l j u b  delu s e  g a  
vedno veselim. 

Otočca s o  res  lepi. Tudi v 
avtobusu j e  bi lo lepo, s a j  
ni  m a n j k a l o  duhovitih ša l  
in smeha. 

Darinka Tina ver 
1. Letos sem en teden 

dopusta preživela na  mor
j u ,  v Umagu, drugi  teden 
sem bila  p a  k a r  doma. V 
Umagu j e  r e s  lepo, prvič  
sem bila  tam. Druga leta 
s m o  taborili  v Pul ju  pod 
milim nebom. Lepo je ,  če 
s i  s a m  s v o j  gospodar in d a  

Taborili s m o  v Pul ju  in po
noči j e  začelo deževati. Bi
la j e  huda nevihta z moč
nim vetrom. B u r j a  j e  po
drla  velik šotor, tako da s o  
sredi noči in n a j h u j š e g a  
n e u r j a  morali  postavl jat i  
šotor. 

To  j e  bi l  dopust nekate
r ih  naših delavcev. Mislim, 
da s e  tudi tistih naših ne
k a j  prostih dni, ne  razliku
j e  od teh pripovedi. Marsi
k d o  j e  b i l  n a  m o r j u ,  v hri
bih, pr i  sorodnikih a l i  n a  

' '' •' t 

Darinka Tinaver Je z družino del dopusta preživela na morju. 

pust im o b  strani  v s e  skrbi ,  
k i  m e  t a r e j o  p r i  delu. 

3. Ce b i  imela možnost, 
b i  ves  dopust  koristila za 
letovanje  v hribih ali k j e  
na  m o r j u .  

4. Najlepši  dan mojega  
dopusta j e  bi l  izlet s sode
lavkami, ki  g a  j e  pripravila  
Alpina. K r a j i  od Cola d o  

daleč naokrog ni žive duše. 
Tudi letos b i  rada  š la  za 
n e k a j  dni t j a .  

2. Dopust b i  bi l  zame res  
dopust, če b i  g a  preživela 
s t ran  o d  doma, brez  misli 
n a  domača opravila in 
službo, le tako b i  bi la  res  
spočita za delo, ki  m e  b i  
čakalo, k o  bi  s e  vrnila z 
dopusta. 

3. Ce b i  imela s v o j e  pre
vozno sredstvo, b i  dopust  
preživela o b  južnem Ja
dranskem m o r j u  pod šoto
rom. 

4. Ne vem, če j e  to  do
živet je  veselo, p r e j  b i  rekla, 
da j e  žalostno, toda vedno 
s e  ga  b o m  rada  spominjala.  

potepanju.  Prepričana sem, 
d a  nihče ni  pozabil tudi n a  
deio, d a  s o  nekateri vihteli 
krampe,  lopate, pridno me
šali  malto, urejeval i  vrtove, 
nabirali  b o r o v n i c e . . .  Talci 
s m o  pač in tudi deio nam 
pomeni dopust.  

M. K.  

Dopisujte 
v Deio -

življenje! 



IzobraŽevanje 
Štipendiranje 

Odbor za izobraževanje Je 
letos razpisal manj  Štipendij 
kot prejšnja leta; razpisal Je 
22 štipendij za poklicno čev
ljarsko šolo in več štipendij 
za različne poklice kovinske 
stroke ter 2 štipendiji za Teh
niško srednjo čevljarsko So
lo za področje Cola. 

Po razpisu Je odbor podelil 
12 štipendij za poklicno čev
ljarsko šolo, 1 za poklicno 
elektro, 2 za Tehniško čev
ljarsko šolo, 1 za ekonomsko 

Poročil) so se: 

VINKO BOGATAJ, MI
LENA OBLAK oba Iz obra
ta • Gorenja vas, SONJA 
BUH, ANDREJ OSRED-
KAR, MARIJA KRVINA, 
CILKA OSREDKAR In 
TONČKA MORE. 

Iskreno čestitke! 

V preteklem mesecu so 
bill upokojeni: IVAN
KA KRISTAN, TEREZIJA 
RANT In BRUNO MAZZI-
N1. Želimo Jim vse najlep
še, predvsem pa trdnega 
zdravja. 

Sodelavce glasila »Delo — 
življenje« prosimo, da od
dajo prispevke za septem-
bersko Številko najkasneje 
do 29. avgusta. 

fakulteto In 1 za medicinsko 
fakulteto. 
\ 

Počitniška praksa  
Po krajšem odmoru, zaradi 

dopustov, j e  v podjetju spet 
večja skupina mladih ljudi, 
dijakov In študentov raznih 
šol, naših štipendistov, ki  
opravljajo počitniško prakso. 

Počitniška praksa postaja 
vedno bol j  pomembna, s a j  se 
zavedamo, da s tem sproti 
usposabljamo naše bodoče 
delavce in strokovnjake na 

V juliju, ko imamo kolek
tivni dopust, j e  poslovanje 
omejeno, vsa j  kar zadeva pro
izvodnjo. Po kadrovski plati 
pa j e  bil ta mesec prav živa
hen, s a j  smo imeli največjo 
mesečno fluktuacijo v letoš
njem letu. Število zaposlenih 
se  j e  v tem mesecu k l jub  
temu zmanjšalo in j e  stanje 
zaposlenih ob koncu meseca 
1500 delavcev. 

Obrat v Zireh j e  zaposlil 
Košir Marinko, NK delavko 
v oddelku težke šivalnice, 
Jurca Stanko, avtoklepar pa 
j e  razporejen na delo v odde
lek plastike. 

Z delom j e  prenehalo 11 de
lavcev in sicer; Marija Jereb 
(2839), Dušanka Mesec in Sto-
j an Pertovt s o  prenehali delo 
po lastni odpovedi. Stefan 
Novak j e  samovoljno izstopil 
iz dela, Mišo Ceplak, Helena 
Kavčič in Boris Markelj so 
prenehali z delom po oprav
ljeni praksi, Ivanka Kristan 

različnih področjih. Prav za
to Je letošnja praksa bolj  pe
stra po svoji vsebini In me
todah. Praktikantl se po veči
ni selijo Iz oddelka v odde
lek, Iz službe v službo, kakor 
Je pač potrebno. Poleg tega 
Je bol j  natančno organizirano 
spremljanje njihovega dela, 
da bomo lahko po končanem 
šolanju že vedeli, k a j  ve o 
podjetju. Letos organiziramo 
tudi več razgovorov s prakti
kantl, na katerih sodelujejo 
tudi šefi služb, predstavniki 
organov upravljanja in druž
benopolitičnih organizacij v 
podjetju. 

Pripravništvo 
Letos prihaja v podjetje 

prva številnejša generacija 
mladih strokovnjakov, kar iO 
Jih Je. Tako število novih 
ljudi zahteva primemo orga
niziranost dela, vsestransko 
pripravljenost za sodelovanje, 
kaj t i  v teku i leta n a j  bi  se ti 
mladi l jud je  usposobili za 
zahtevne naloge, ki jih čaka
jo.  Prav zato računam, da 
bodo še posebno mentorji In 
inštruktorji svojo nalogo do
sledno opravljali, pripravni
kom pa želim veliko uspeha 
pri njihovem delu. 

N. P. 

(2845), Terezija Rant in Bruno 
Mazzini so upokojeni. Avgu
stu Demšarju j e  delo prene
halo zaradi smrti. 

Prodajna mreža j e  v svojih 
prodajalnah zaposlila 11 no
vih delavcev: Gordano Marja-
nović v Banja Luki, Matijo 
Krišto v Bjelovaru, Slobo-
dana Stričeviča v Zadru, Mari 
Cibašek v Ljubljani II, Djur-
d j o  Berberović na Rijeki, Via-
sto Med j a v Novem mestu, 
Jadranko Sprajc v Sisku in 
Marjano Balažin v Koprivnici. 

V Mariboru j e  nastopila 
delo Emerika Marzidovšek in 
prevzela dolžnosti poslovod
je.  V prihodnjem mesecu bo
mo odprli novo prodajalno v 
Mežici. Za delo v te j  proda
jalni sta sprejeta Franc Do-
rič in Matilda Dorič. 

V prodajni mreži sta prene
hala delo 2 delavca: Radonić 
Petar, poslovodja v prodajal
ni ALPINA I, Slavonski Brod 
zaradi smrti, prodajalec Mar-
kovič Slobodan pa j e  bil iz
ključen iz delovne skupnosti 
prodajalne I v Beogradu. 

Obrat Gorenja vas v jul i ju 
ni sprejel novih delavk, po 
osebni odpovedi pa sta pre
nehali z delom Ana Borovnik 
in Milena Oblak. 

Obrat na Colu obratuje z 
nespremenjenim številom za
poslenih. 

Tudi v avgustu predvide
vamo precej novosti, pred
vsem v pozitivni smeri. Pri
čakujemo minimalno število 
prenehanja dela, medtem ko 
bomo imeli precejšnje število 
novih delavcev. 

F. A. 

Konec preteklega meseca j e  odšel iz ALPINE tov. Stojan 
PERTOVT. Z njegovim odhodom Je tudi uredništvo tovarni
škega glasila Izgubilo vestnega in uspešnega člana. Njegovo 
sodelovanje pri urejanju našega lista sicer ni bilo ne vem 
koliko dolgo, bilo pa j e  zato bolj  plodno. S svojo izkušenostjo 
in smislom za urejanje Je veliko prispeval pri razvoju glasila, 
tako v času ko Je bil odgovorni urednik, kakor tudi kasneje. 
Bil Je pobudnik za uvedbo časopisne oblike glasila. Pravtako 
skoraj  ni bilo številke »DELA, ŽIVLJENJA«, da ne bi  bilo 
v n j e j  njegovega prispevka. 

Za vse se mu lepo zahvaljujemo, na novem delovnem 
mestu pa mu želimo veliko uspehov. 

Uredniški odbor 
»DELA, ŽIVLJENJA« 

Ob 30-letnici 
osvoboditve Ž i rov 

b o  25. in 26. avgusta centralno proslavl janje  z 
naslednjim programom: 
25. 8. ob 19.30 Dramska predstava v dvorani 

Svobode 
26. 8. Budnlca 

ob 8.30 Slavnostna se ja  Krajevne 
skupnosti 

o b  9.00 Promenadni koncert 
o b  10.00 Proslava 
o b  11.00 Otvoritev nove hale Etikete 

Popoldne zabava s plesom pri  osnovni šoli 
Padlih prvoborcev 

Iz kadrovskega oddelka 

V spomin 

PERO RADONIC 
7. Julija 1973 smo se v Slavonskem Brodu za ved

no poslovili od našega poslovodje v prodajalni Sla
vonski Brod I, Pera Radonlća, ki Je 8. maja 1973 
praznoval svoj  devetinštirideset] rojstni dan. Rodil 
se Je v Markovclh blizu Vlnkovcev. 

Med vojno se j e  v partizanskih vrstah boril v 
Srbiji, Hrvatski In Bosni, po vojni pa se Je nastanil 
na Hrvatskem, k j e r  Je bil zaposlen kot prodajalec 
in kasneje poslovodja v kombinatu Borovo. Leta 
1968 pa se Je zaposlil v Alplnl kot poslovodja proda
jalne Slavonski Brod I. v Slavonskem Brodil. S pri
zadevanjem in trdno voljo Je dokazal, da lahko v 
Slavonskem Brodu obstojata dve trgovini, ki lahko, 
Ee delata složno, dosegata lepe rezultate. Njegovi 
tovariši v prodajni mreži in tovarni so ga cenili kot 
delovnega In poštenega poslovodjo. V letošnjem letu 
so ga člani kolektiva s področja Hrvatske izbrali za 
predstavnika v njihovem samoupravnem organu. 

Pera bomo ohranili v najlepšem spominu. 

AVGUST DEMŠAR 
V soboto, 21. Julija 1973 smo se  na pokopališču 

na Dobračevi poslovili od Avguština Demšarja, de
lavca v montaži. 

Avguštin se Je rodil 19. avgusta 1922 v Novi vasi. 
2e kot mlad fant si Je iskal delo po okoliških va
seh. Tudi vojna vihra mu ni prizanesla. Po letu 1950 
se j e  za stalno naselil v Novi vasi v svoji rodni vasi. 
Od 1955. leta pa Je Avguštin z nekaj presledki delal 
v Alplnl na različnih delovnih mestih. Nazadnje Je 
delal na Izkopltenju v montaži. 

Avguština bomo ohranili v najlepšem spominu. 
E. D. 



Izlet na Triglav — 
mladih in starih 

Vzpenjali so s e  tiho In disciplinirano. Stena Triglava j e  strma 
in nevarna. 

Tudi Kumrovec 
smo obiskali 

Pri vsem tem deievnem vre
menu se nas je zbralo v četr
tek, 26. julija na našem bulc-
varju 28 planincev od enaj
stega do šestdesetega leta 
starosti. Prvi pozdravi so bili 
tako bolj hladni, vsakomur 
se je videlo na obrazu, da bi 
le rad odloiil ta podvig, kajti 
vreme je bilo zelo slabo. Na
ša dva vestna in poirtvovalna 
vodnika sta se zanimala, če 
imamo dovolj obleke za pre
obleči, kajti to je v planinah 
najvainejše. Ko pa so se raz
vrstili naši štirje kombiji in 
smo videli, da bomo zaenkrat 
še pod streho, smo pa kar 
iivahno zasedli svoje sedef.e. 
Ker je bila ura zgodnja, še ni 
bilo preveč prometa, smo bili 
v pičlih dveh urah ie pod 
očakom, ki se nam je pred
stavil v vsej svoji mogočno
sti brez vsake megle. Vsi ti
sti, ki so ga prvič videli, so 
spraševali samo to, kje in ka
ko bo mogoče priti tja gor. 
Tudi meni se je vsiljevalo 
vprašanje: kdo bo zmagal, 
jaz ali Triglav. Ze tako maj
hen sem se počutil še manj
šega, čeprav sem ga enkrat 
le osvojil. Oba vodnika in še 
par preizkušenih planincev so 
stopili skupaj in sklenili, da 
gremo po Tominškovi poti in 
so nas razvrstili en izkušen 
in en novinec lepo po vrsti. 
Naprtili smo nahrbtnike in 
okrog sedme ure se je začel 
naš vzpon. Na vreme smo v 
tem času ie pozabili, kajti 
skrbelo nas je, kako bo šlo. 
Visoko nad nami so se podili 
telki oblaki, planine okrog 
nas so bile le tu in tam po
krite z meglo. Vsakokrat, ko 
sem pogledal nazaj ali naprej, 
me je prevzelo, tako lepa pi
sana vrsta raznih barv se je 
vila kakor kača čez čeri in 
prepade v enakomernem ko
raku. V takem tri in pol ur
nem vzpenjanju smo dosegli 
prvo točko, to je pri studen
cu, ko se zdruiita Tominško-
va pot in pot čez Prag. Raz-

Sindikalna organizacija Al
pine j e  tudi letos organizirala 
več izletov. Eden izmed njih 
j e  bil tudi v Ankaran. Izlet 
bi lahko imenovali — kopa
n j e  v Ankaranu. Kot se  j e  po
kazalo j e  bilo za to smer naj
več zanimanja, s a j  j e  bilo iz
letnikov kar za 4 avtobuse. 
Kakih zanimivosti sicer na 
tem izletu nismo doživeli; 
omembe vredno j e  to, da se 
res lahko povsem predaš son
cu in lenobi. Naš izlet j e  bil 
18. juli ja.  Zjutraj j e  tako de
ževalo, da j e  nekatere že vse 
minilo. Ko pa j e  šofer pove
dal, da se hitro ob morju 
ogreje in da se  l jud je  kopajo 
kl jub občasnim ploham, smo 
se umirili. Vreme j e  bilo nato 
res kar v redu. V začetku j e  

prtili smo nahrbtnike, jih 
razvezali in nemalo sem se 
začudil, koliko stekleničk se 
je zasvetilo v soncu (ki je 
takrat prav lepo sijalo), na
polnjenih s »kačjo slino«, ki 
pa se je prav prilegla. Za tem 
so bile na vrsti druge dobro
te, take ki ustvarjajo novo 
moč. Čez pol ure pa je bilo 
ie vse v nared in kolona se 
je začela pomikati viSe in 
više. Nenadoma se je stemnilo 
in ie je začela padati kaša, 
kot pravimo pri nas tistemu 
zmrznjenemu snegu. Zaslišalo 
se je še celo grmenje. Kar 
sam od sebe se je pospešil 
korak in hitro smo bili pri 
Staničevi koči. Tu je bil dolo
čen popoldanski počitek, to
pla hrana in preskrba preno
čišča. Takoj je stopil v akcijo 
naš blagajnik, preskrbel od
lično prenočišče in tudi eno
lončnica je bila hitro na mir.i. 
Med tem časom pa se je lu-
naj parkrat pošteno vlil del. 
Vodstvo je sklenilo, da bomo 
nadaljevali pot, če se bo vre
me kmalu izboljšalo, sicer pa 
počakamo do jutra. Na srečo 
se je zvedrilo in kmalu smo 
bili na Kredarici. V kočo smo 
le pogledali, na hitro nekaj 
popili in ie je bila pred nami 
najtelja preizkušnja. Občudo
val sem tiste mlade, naj
boljše, kako so krotiti svo
je moči, da niso šli naprej, 
ampak so lepo driali zvezo 
nam vsem, ki nam je primanj
kovalo moči. Tistemu naj
mlajšemu So pa tu in tam 
morali tudi malo pomagati. 
Tiho in mirno smo se pomi
kali mimo mesta, ko je lan
sko leto strela uničila 5 mla
dih livljenf. Malo pred peto 
uro pa smo bili na vrhu in 
človek se počuti prav zmeden, 
sam ne ve kam bi gledal, kaj 
bi počel. Pogled je bil čist in 
videli smo lahko vseh 208 vr
hov. V bojazni, da se ne bi 
sonce prehitro skrilo, se je 
bilo treba najprej slikati. 
Najprej vso skupino, nato ti-

bilo sicer malo mrzlo, toda 
ker so bili kopalci vroče na
vdušeni, smo se le ogreli. No, 
če se j e  pri gornjem stavku 
kdo izmed udeležencev tega 
izleta skremžil, lahko rečem, 
da s o  v s a j  otroci prišli na 
svoj  račun. Čeprav j e  bila 
voda mrzla in valovita, so bili 
veliko v vodi. Kot že rečeno, 
dodobra se  j e  ogrelo šele po
poldan, ki pa j e  bil za navdu
šene kopalce prekratek. Ne
katere j e  sonce kar dobro 
opeklo. 

Nazaj grede smo napravili 
več postaj, da smo se  okrep
čali. šo fer  nam j e  prepustil 
zvočnik, k j e r  s o  lahko prosto
voljci nastopili v zabavo osta
lih izletnikov. 

V. P. 

s ti, ki so prvič na Triglavu, 
končno še najmlajši in naj
starejši. Potem je bilo slika
nja še in še, interne vezi, vsa
kemu gre Za spomin. Ko se je 
ta stvar polegla, je bil pa 
krst tistih, ki so prvič stopili 
tja gor. Seveda sta to opra
vila naša dva vodnika ob 
smehu in veselju nas vseh. 
Stvar je potekala takole: vsi 
novinci, teh je bilo 12, so se 
postavili po vrsti eden za dru
gim, spred pa sta stopila naša 
dva vodnika. Franc je imel v 
rokah plezalno vrv in je uda
ril z njo vsakega posebej, ko 
je šel mimo njega po zadnji 
plati, Ivan pa je vsakemu pri
srčno čestital in zaletel, da 
bi lahko še velikokrat prišel 
sem gor. Sele po vseh teh 
uradnih zadevah se je začet 
ptavi nadvse veličasten raz
gled. Vse to je trajalo slabo 
uro, nakar smo se začeli vra
čati in smo se vsi skupaj 
ustavili na terasi Kredarice s 
pogledom nazaj na prema
ganca. Tu pa sem jaz sprego
voril mladim, da mi je tesno, 
ker se zaradi starosti verjet
no ne bova več srečala s Tri
glavom, da sem gojit to ieljo, 
da sem ga prvič obiskat 30 
tet, predno se mi je to izpol
nilo. Včasih nismo bili tako 
prosti in ni bilo organizacije, 
ne denarja in Triglav je bil 
dostopen le nekaterim izbran
cem. Danes je to drugače, 
zato le pridno in z veseljem 
hodite v to prelepo kralje
stvo in utrjujte tovarištvo in 
duha, ki se krepi v gorah. 
Zahvalil sem se tudi našemu 
odboru, ki je organizirat iz
let. 

Zopet smo se zvrstili in do 
noči lepo prišli do prenoči
šča, kjer so nam takoj po
stregli z večerjo, ki je bila ie 
naročena in to koruzni Igan-
ci z zeljem. Po večerji smo 
se Pa prav hitro spraviti spat, 
kajti vsem se je poznalo, da 
smo pošteno utrujeni. Sklenili 
smo tudi, da jo bomo tudi 
zjutraj dobro potegnili, kar 
je bilo tudi res. Sredi dopol
dneva pa smo biti nared za 
povratek in to čez Kot. Se 
prej pa sta se poslovila dva 
naša predstavnika — vodiča, 
kajti imela sta nalogo, da se 
tidelehta srečanja s predstav
niki planinskih društev Go
renjske, Ljubljane, Primorske 
in Zasavja ob otvoritvi pre
urejene planinske postojanke 
na Prehodavcih. Štirje fantje, 
ki delajo Slovensko Transver-
zato, so se vrniti po Tomin
škovi poti v Vrata. Tako smo 
ostati brez vodiča, pa nas je 
Mlinar Janez kljub temu lepo 
pripeljal na cilj. Točno ob 
določeni uri sta pripeljala 
kombija in veselo smo se na-
tovoriti. Morali pa smo se še 
ustaviti v Mojstrani, kajti s 
sabo smo imeli cel kup raz
glednic, ki smo jih pisali pri
jateljem in znancem. Nato 
pa, hajd domov. 

Natko TEMELJ 
šestdesetletnlk 

v petek, 20. JuUJa smo se 
ie pred peto uro z jutra j  zbra
li pred tovarno. Smer Kum
rovec. 

Vreme j e  lepo obetalo in 
res nas nI razočaralo. Iz 21-
rov smo krenili po prelepi 
Poljanski dolin] mimo Ljub
ljane do Trojan. Trojane le
žijo na prehodu med Ljub
ljansko in Celjsko kotlino in 
80 pomembna postojanka za 
vse, ki vozijo tam mimo. 
Tam smo se okrepčali In po
tem nadaljevali pot proti Sa
vinjski dolini. Prva važna po
staja Je bil Šempeter. Tam 
smo si ogledali Izkopanine 
rimske nekropole Iz prvih 
stoletij našega štetja. To so 
grobnice dostojanstvenikov iz 
nekdanje Celee, ki so imeli v 
okolici svoja posestva. Grob
nice so okrašene s podobami 
pokopanih in raznimi motivi. 

Od tu smo se odpeljali pro
ti Rogaški slatini. Tam smo 
dal j  časa počivali. Nekateri 
so se kopali, ostali smo se 
razkropili po okolici. Imajo 
krasno urejene sprehajalne 
poti po gozdu nad zdravili
ščem, steze med vinogradi 
itd. Ogledali smo si slatinske 
vrelce, ki so zelo bogati oglji
kove kisline in kaldja;  vrelci 
se imenujejo: Tempel, Styria, 
Donat. Zanimiv za nas j e  bil 
pogled na paciente, ko oprav
l j a j o  pitno kuro. Tudi mi 
smo točili vodo, toda za nas 
nI bila interesantna, ker j e  
pretopla. Pri nekaterih vrel
cih doseže kar 38* C. Edin
stven Je pogled na cvetlični 
park, ki se  ga ne moreš na-

gledati; kako skrbne roke ne
gujejo te rože, da vse tako 
lepo izgleda. Imajo tudi pre
krasno dvorano, k j e r  za goste 
in paciente prirejajo razne 
gledališke, glasbene In fol
klorne prireditve ter prome-
nadne koncerte. Naša pot j e  
vodila nato proti Hrvaškemu 
Zagorju. Pokrajina Je edin
stvena. Valoviti griči In braj-
de, med bra j dam] sami viken
di, ki mogoče nadomeščajo 
primitivne zidanice. 

V samem Kumrovcu smo si 
ogledali rojstno hišo tov. Tita 
Vmes smo se ustavil] še v Ca 
teških Toplicah. Tam so spet 
prišli na svoj račun kopalci. 
Voda Je zelo topla, s a j  Je naj
toplejši vrelec 54* C. V nepo
sredni bližini kopališča j e  tu
di zelo velika vrtnarija, ki 
obsega okoli 4 ha. Tam goji
jo  zgodnjo zelenjavo, ki Jo 
ogrevajo s toplo vodo In raz
ne cvetlice ter okrasno zele
nje. 

Tako j e  bil dan, ki  sem ga 
preživela med dopustom zelo 
bogat in mi bo ostal dolgo 
v spominu. Med udeleženci iz
leta Je bilo čutiti zadovolj
stvo, s a j  smo videli kraje, ki 
jih gotovo ne moreš, kadar bi  
si jih zaželel. 

Zato bi bilo dobro, da or
ganizatorji, ki pripravljajo 
program izletov, res Izbirajo 
tako kraje, k jer  postaneš z 
doživetji bogatejši. Izlet 2irl 
— Kumrovec j e  bil eden ta
kih. 

B. I.  

Alpinci smo 
okupirali Ankaran 
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20 let ribiške organizacije v Žireh 
Na vašo prošnjo, na j  damo 

tudi ribiči' svoj  prispevek ob 
dvajsetletnici naše organiza
cije v vaše glasilo DELO ŽIV
LJENJE, se z zadovoljstvom 
odzovemo. 

Začel bi s kroniko. Poglej
mo v 19. stol. ali mogoče še  
bolj  nazaj. Zgodovina ribi
štva v Poljanski dolini se pri
čne leta 1886. Do leta 1886 j e  

Fricu sta dobila dovoljenje 
dr. Kavčič-Spicarjev in sodnik 
iz Idrije Fremenstoin. V tem 
času so prodajali ribe v go
stilnah pni Petronu in Spicar-
ju.  Takrat so znali ribe tudi 
sušiti, a j e  to ostala skriv
nost. Dr. Kavčič in Fremer-
stein sta prva vložila ameri
ško postrv, od k j e  s o  izvirale 
pa ni popolnoma znano. Ko 

krat se imenuje Ribiška dru
žina Ziri. 

Prvi člani so bili: Oblak 
Janez (prvi predsednik dru
žine), Berčič Karel, Oblak Vi
tal, Maček Marjan, Mole La
do, Naglič Nace, Dolenc Mi
lan, Vrhovec Filip, Ušeničnik 
Lovro in Bunc Bojan iz Ljub
ljane. 
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Clan] Ribiške družine 21г1 pred ribogojnico 

bila Poljanska Sora v uprav
l jan ju  škofjeloške graščine. 
Leta 1886 pa j o  j e  odkupil dr. 
Ivan Tavčar. Le-ta j e  s tem 
imel edini pravico do ribolova 
v Sori. Znano je, da j e  odlav-
Ijal dva do trikrat letno v 
rovšlje in sake (to so posebne 
mreže). Te ribe j e  odpeljal v 
Ljubljano, nekaj manj vred
nih rib pa  j e  dajal  tudi do
mačinom. Lov j e  dovolil tudi 
svojim prijateljem. Prvi Ziro-
vec, ki mu j e  dr. Ivan Tav
čar dovolil odlov rib j e  bil 
Poljanšek Jakob, po domače 
Modrjanovc. Naslednji na
jemniki so bili Kamškovi, za 
njimi pa  Zakelj Jože-Fric. Po 

»DELO, ŽIVLJENJE« Je 
glasUo tovarne obutve 
ALPINA ZIRI. 
Ureja ga uredniški odbor; 
ANA RAMPRE 
MATEVŽ PECELIPJ 
RUDOLF POLJANŠEK 
VLADIMIR PIVK 
ALFONZ ZAJEC 
MILAN MOČNIK 
ANTON ZAKELJ 
STOJAN PERTOVT 

MAJDA JESENKO, odgo
vorni urednik 
Izhaja mesečno. Naklada 
1600 Izvodov, 

Tisk GorenjslU tisk Kranj 

j e  za to vlaganje izvedel dr. 
Ivan Tavčar, j u  j e  okaral. Te 
ribe j e  kasneje imenoval sre
brne — verjetno zaradi mav
rične barve po dolžini trupa. 
Amerikanke (ali kalifornijske 
ribe) so preminule, mogoče j e  
tudi, da s o  se preselile niz-
vodno, kaj t i  danes vemo, da 
j e  naša voda zanje premrzla. 

Ko s o  Zirovci pričeli graditi 
elektrarno na Fužinah, so na
redili pogodbo med takratno 
družbo in dr. Ivanom Tavčar
jem, ki obstoji še danes pri 
Elektro Kranj. V te j  pogodbi 
j e  zajeta odškodnina za mrtvi 
del vode od jezu na Fužinah 
do elektrarne. 

Tako s o  se  menjavali na-
jenmiki vse do druge svetov
ne vojne 

Po končani vojni j e  do leta 
1953 imela Poljansko Soro re-
vima družina s sedežem v 
Ljubljani. V družino s e  j e  
lahko včlanil vsak polnoletni 
državljan. Ker pa j e  bilo že 
takrat precej Žirovcev ribi
čev, s o  prosili za svoj revir. 
Dodeljena j im j e  bila voda 
(ki j e  razdeljena na okoliše 
in zveze) od izvira do Barbne 
žage na Hotavljah. Ker pa j e  
bila voda s pritoki deljena na 
več občin, j e  bilo potrebno 
soglasje vseh štirih občin in 
sicer Obč. Sk. Loka, Obč. 2iri, 
Obč. Logatec in Obč. Idrija 
(še danes moramo dati poro
čilo, kako upravljamo z 
vodo). 

Ustanovni občni zbor j e  bil 
na Trebi j i 1953. leta in od ta

kupoi mladic in zaroda so s 
kvaliteto izredno zadovoljni. 

Leta 1970 smo prvič nare
dili poizkus z vzrejo lipana. 
Uspeh j e  bU 20.(XX) krmi j enega 
zaroda. Letos ga  imamo že 
48.000, katerega še sedaj kr
mimo. 

Za organizacijo odlova mla
dic in ikemic imamo svoj  
kombi, dva agregata in vse 
ostale pripomočke za uspeš
no delo. Letno opravimo v 
povprečju 30(X) prostovoljnih 
delovnih ur. Vsak član mora 
obvezno narediti 30 delovnih 
ur  ali plačati 600 din. Člani 
stari nad 60 let, ki s o  najmanj 
10 let člani družine, so tega 
dela oproščeni. Zavedamo se, 
da ribogojstva ne moremo 
več voditi nestrokovno, to ve
l j a  za gojenje potočne postrvi 
ali lipana, zato smo poslali 
na izpit za poikvalificiranega 
ribogojca sedanjega ribogoj-
ca amaterja tov. Pisanec 
Draga. 

Zaradi dolžine izvira Sore 
in hudourniškega značaja, na
ših pritokov, smo začeli sami 
graditi prage v te vode. Na
črtno vsako leto naredimo 
prage v enem potoku in to v 
sporazumu z Vodno skupno
s t jo  Gorenjske. Letos j e  v 
planu Sovoidnjišica, v kateri 
j e  po izmeri potrebno v s a j  40 
pragov. 

Sedaj izgradimo še zunanji 
bazen v velikosti 10 x 4 m, ki 

bo namenjen predvsem iker-
nicam. Narekovala ga j e  po
treba zaradi višjih voda, ko 
j e  odlov ikernic v času same 
drsti zelo težak ali celo ne
mogoč. Pragi in bazen s o  iz
ven obveznih delovnih ur. 

Poleg vseh teh del v ribo
gojnici ali izven n j e  mora 
vsak član po razporedu 
opravljati čuvajsko službo po 
dvakrat v lovni sezoni, kar j e  
le pomoč honorarnemu ču
vaju. 

Kljub temu, da smo na iz
viru Sore, nas tarejo težave z 
onesnaženjem zaradi indu
strijskih odplak. Tako imamo 
zadnja leta večje ali manjše 
pogine rib. Tudi čiščenje oko
l ja  odpadkov, smeti, polivi-
nila, smo opravili ribiči, če
prav bi to, po mojem mnenju, 
morali delati vsi občani ali 
turistično društvo. 

Rekreacijska komisija vsa
ko leto pripravi po en ali dva 
skupna izleta članov. Udelež
ba j e  vedno solidna. 

Mnogo dela ima tudi disci
plinska komisija zaradi krivo-
lovstva. Zaradi članov bi tega 
dela ne bilo treba, vendar 
vzgojno vpliva na vse, pred
vsem na krivolovce. 

Ta kratek opis n a j  bi  pred
stavil naše delo in pokazal, 
da smo ribiči naredili mnogo 
tudi na področju varstva oko
l ja,  turizma. 

PINTAR Anton 

Družina ima danes 53 čla
nov, mladinska sekcija pa  25 
članov. Imamo tudi dva čast
na člana. 

Letos bomo praznovali 20-
letnico obstoja RD. Ob usta
novitvi j e  bilo 9 članov. 

2e  leta 1955 so ti pionirji 
ribiči vzeli v najem majhno 
barako in v n j e j  uredili ribo
gojnico. Po predelavi j e  bila 
največja zmogljivost ribogoj
nice do 100.000 iker. Ta ba
raka pa j e  bila v zelo slabem 
stanju in treba j e  bilo misliti 
na novo ali pa  ribogojstvo 
opustiti. Na občnem zboru 
leta 1967 smo sklenili, da 
zgradimo novo in j o  tudi 
zgradili. Zmogljivost ribogoj
nice j e  d o  500.000 iker. V n j e j  
imamo še garažo, posebno 
sobo in sanitarije. 

Potreba po ribogojnici pri 
RD Zri j e  predvsem zaradi 
pritokov Sore, katerih j e  kar 
35 km ali 12 ha. Same lovne 
vode j e  20 km ali 9 ha. V 
upravljanju imamo tudi Ra-
čevsko jezero (1.20 ha), ki pa  
žal večkrat ponikne, sicer bi 
tu lahko gojili krape in kline. 
V ribogojne potoke vložimo 
letno od 150.000 do 260.000 
krmljenega zaroda. Višek j c  
na razpolago drugim druži
nam. Pri ciklusu odlova, to 
j e  letno ali dvoletno, prido
bimo 25.000 do 35.0(X) eno o2. 
dvoletnih mladic potočne po
strvi. Nad 17 cm dolžine vlo
žimo v našo lovno vodo 
(povprečno 10.000 letno), osta
le mladice pa prodamo dru
gim družinam. Vsi dosedanji 

Kej je djau? 
Vidimo, da smo našim bralcem za dopustniški čas posta

vili preresno vprašanje. Na temo »Razprava o TOZD v našem 
podjetju« smo prejeli le malo odgovorov. Objavljamo nagra
jene odgovore: 
— TO Je ZDravil našga gaspadarstva! (D. P.) I.  nagrada 
— Jest prov neč na zastopn! (F. J.) II. nagrada 
— Taku, Odgovarja ZdeJ Delavci (R. I.) III. nagrada 

Novo nagradno vprašanje 
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Družina sc j e  odpravila na dopust. Ko so prispeli na cilj, 
se malo ogledali naokoli, so otrpnili pred cenami. Cene so bile 
tako visoke, da Je glavar družine segel v žep, da bi se pre
pričal, če Je spioh dovolj globok, da b o  zdiičal pritisk, ko 
bodo le te navalile nanj. 

Brez komentarja ni šlo. Kej  pa j e  d j a u ?  
Odgovore pošljite do 31. avgusta. Nagrade običajne (so za

mrznjene!) 


